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headoffice@emeir.org.il
ההכנסות קודש למכון מאיר 

תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • יב אדר ב ה'תשפ"ד שבת פרשת ויקרא • גליון 1452 • נא לשמור על קדושת הגליו
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 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

"זכור את אשר עשה לך  עמלק". יש מצוה לזכור את אשר עשה לנו עמלק. לא 
רק בעבר אלא בכל דור ודור עומדים עלינו "המנים" ומבקשים להשמיד ולהרוג 

ולאבד את כל היהודים, כפי שזמם המן הרשע. 
רק לפני דור קם גדול הצוררים שבכל הדורות, היטלר ימח שמו וזכרו, ומימש 
את תוכניותיו העמלקיות וגרם לשואה הנוראה שבה רצח במיתות משונות  

ואכזריות ששה מליון יהודים, רק מפני שהם יהודים.

נכון לעכשיו, גם השנה קמו עלינו הערבים ורצחו למעלה מאלף יהודים, וחטפו 
ועינו למעלה ממאתיים יהודים, בגלל שנאת היהודים, שלצערנו לא פסקה. 

היו בינינו מי שרצו להכחיש, וטענו שהסכסוך בינינו ובין הערבים הוא על 'שטחים', 
עד שהמציאות טפחה על פנינו ועוררה אותנו בעל כורחנו להבין על מה אנו 
נלחמים. בניגוד לשואה שבה היינו חסרי אונים והלכנו כצאן לטבח, הפעם אנו 
משיבים מלחמה ובעזרת ה' ובעזרת חיילי צבא הגנה לישראל, מתחיל להתקיים 
מחה תמחה את זכר עמלק. ולא ירחק היום וכל שונאי היהודים האנטישמיים 
יימחו מעל פני האדמה בארץ ובעולם בע"ה, ותתקיים בנו ההבטחה "כי יד 
על כס יה מלחמה לה' בעמלק מדור דור" )שמות יז,טז ( כפי השבועה שנשבע 

הקב"ה שאין שמו שלם ואין כסאו שלם עד שיימחה זכר עמלק.
מהמצפה לניצחון ולישועה השלמה

למחות את זכר עמלק בקרוב

זוגיות
מהסתר אסתיר 

ועד ותלבש 
מלכות 

אסתר אברהמי
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חינוך
מחיית עמלק 

ויצר הנקמה
 אורית דהן

לעת כזאת – הגעת ממש עכשיו למלכות!
// הרב אמיר דומן 

ה7 באוקטובר ופורים תשפד
// הרב חגי לונדין

סוד הפורים
// הרב יורם אליהו

"עד דלא ידע" מול עץ הדעת
// הרב אשר בוחבוט

נדחי ישראל
// הרב דוד לנדאו 

רוח גבורה
// נתן קוטלר

הפטריוטים
// הרב ליאור לביא

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון

יהדות באהבה
מכון מאיר

פרטים נוספים בגב העלון <<

 חדש בערוץ מאיר!
בינה מלאכותית המסייעת למצוא שיעורים 

באודיו ובוידאו, בקלות ובמהירות.
meirtv.com

פורים שמח!
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מה השתנה אצל אסתר המלכה בין "ואני לא 
נקראתי אל המלך זה שלושים יום", לבין פרץ 
העשייה וההתגייסות המוחלטת, רגע אחר 
כך? מהו בעצם ההבדל בין מי שחי חיים 
"מלאים", למי שלא? האם ההבדל ביניהם 
יהיה רק ב"עוצמת העשייה", שהראשון כולו 
מונח במתרחש, והשני "הראש שלו במקום 
אחר"? – או אולי ההבדל גדול בהרבה: הם 
יפעלו אחרת, וחייהם יקבלו מסלולים שונים? 
האם אדם שנמצא במְלֵאוּת כשהוא פוגש 
מצב או אירוע בחייו, היה בוחר ופועל אחרת 

בהיותו "רדום", או שהוא 
אך  יותר",  "ערני  רק 
למעשה מתנהג על פי 
אותו קו פעולה מוכר?

אוסיף ואומר, שגם אם 
הרווח של המלאות יהיה 
"הוספת עושר לחוויית 
החיים" ותו לא, זה שווה 
המון. אבל האמת גדולה 
ומשמעותית יותר מכך, 
משום שאנו לא עוסקים 
בשיפור איכות החיים 
שלנו בלבד, )שהיא אמנם 
מטרה חשובה ומתוקה 
מאוד,( אלא באמונה – 

במפגש עם הבורא שמתקיים במציאות ובחיים. 
אנו באים להיפגש עם הקב"ה בנקודות המפגש 
שהוא מזמין אותנו אליהן, כלומר בתהפוכות 
חיינו. ככל שנביא את עצמנו לכל נקודת מפגש 
ביתר שאת, וביחד עם כל הממדים שלנו 
שנוכל לתת להם ביטוי, כך יתפתח המפגש 
באופן אחר, עשיר ומשמעותי יותר, ולכן גם 
יוביל למקומות שונים. הציפייה שלנו היא 
לחיות את החיים שלנו כפי שריבונו של 
עולם היה מעוניין שנחיה: "לעת כזאת הגעת 
למלכות!" – לא רק במובן הפשוט: 'הסיבה 
שנבחרת פעם למלכה, היא לשם הרגע הזה', 
אלא עמוק ומתוק יותר: 'העת הזו היא מפגש 
חדש ומופלא עם מסבב הסיבות, שעושה 
אותך מלכה אמיתית עכשיו, על עצמך, על 

העולם ועל השעה'.

משום כך איננו מסתפקים בבקשה לחיות את 
החיים המוכרים לנו, הידועים מראש, "רק עם 
קצת יותר פלפל". הצימאון לחיי אמונה יביא 
באמת שינוי בחיים, אך לא במובן של החלפת 
האישיות או הסביבה שלנו, אלא החזרת כוחות 
החיים והבחירה לידינו, ממקום שבו הפקרנו 
אותם לידי ההרגל והסחף החיצוני – "הדור 

קיבלוה".

מובטח לנו שככל שנהיה מורגלים לתת את 
הדעת על מגוון כוחות החיים שמזמן לנו 
המפגש התדיר עם הקב"ה, כך נשים לב יותר 
לכל רגע, וכל עניין שנפגוש בחיינו יהיה 
בשבילנו שי צופן חיים מאת בורא עולם – 

במיוחד בעבורנו.

סיפור פגישתם הראשונה של הרב קוק והרב 
אריה לוין, זכר צדיקים לברכה, כפי שסיפר 

עליה רב אריה עצמו, מאיר נקודה זו:

"זכרתי ימים מקדם, משנת תרס"ה, שזכיתי 
בחסדי העליון יתברך שמו, לעלות על אדמת 
שיחרתי  ביפו.  הקודש 
בראשונה את פני הרב 
זצוק"ל, שקיבלני  קוק 
בסבר פנים יפות כדרכו 
בקודש לכל אחד. שוחחנו 

בדברי תורה.

אחרי תפילת מנחה יצא 
בקודש,  כדרכו  רבנו, 
לצמצם  בשדה  לשׂוּח 
מחשבותיו, ואני התלוויתי 
איתו. בדרך קטפתי מבלי 
משים איזה עשב או פרח. 
הזדעזע רבנו, ואחר כן 
אמר לי בנחת, כי מעודו 
נזהר מאוד לבלתי קטוף 
בלי תועלת עשב או פרח שיכול לגדול או 
לצמוח: "כי אין עשב מלמטה שאין לו מזל 
מלמעלה שאומר לו 'גדל'. כל ציץ עשב אומר 
דבר, כל אבן לוחשת איזה סוד, כל הבריאה 

אומרת שירה..."

הדברים שיצאו מלב טהור וקדוש, נחקקו 
עמוק בלבי, ומאז התחלתי להרגיש ביותר 

את מידת החמלה על כל דבר."

הרב זצ"ל היה אז בן ארבעים שנה, ורבי אריה 
לוין – בן עשרים. מתי נגיע אנו לידי מידה 
זו? אולי לעולם לא, אך אנו מבקשים ללכת 
בדרכם של רבותינו גדולי האמונה, ולהידבק 
כמידת יכולתנו במידותיהם הטובות. מעשה 
מופלא זה עוסק בפגישה של צדיק צעיר לימים 
עם צדיק גדול, שמשתדל להקשיב לדבר ה' 
שמופיע מכל פינה במציאות בשפע של חיים. 
אירוע זה עצמו גרם שינוי עצום בחייו של 
הצעיר, משום שעוצמת שפע האמונה החיה 
שנחשפה לפניו באותה ההזדמנות היתה עזה 
כל כך, עד שאי אפשר היה לו להישאר אותו 

אדם...

 לשאלות והתייעצות
amirduman@gmail.com 

לעת כזאת – הגעת ממש עכשיו למלכות!
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 איתנו אתם יכולים!

לפרטים:
052-8908518 יוסי

   b0528908518@gmail.com

 הפקות מיוחדות:
 עיצוב, קדם דפוס ודפוס

 איסוף ועיטוף מוצרים בניילון
 לפי הזמנה, הידוק בסיכות
הכנסת אינסרטים לעלונים

 לרשותנו מאגר ממוחשב

 של כל בתי הכנסת כולל

 רשימת גבאים להפצה

ממוקדת לפי קהל היעד

חג פורים נקרא כך מלשון "פור" – גורל. המן טעה 
לחשוב שהמציאות מתגלגלת באופן מקרי; שאין 
השגחה אלוקית, או במילים אחרות – אל תחפשו 
צדק כי אין צדק בעולם. בעולם כזה אין בעיה 
לקבוע יום מקרי להשמיד את ה"יהודים", כלומר 

את אלה שמעיזים לחשוב שיש כיוון לחיים...
בכל דור ודור יש מי שמדמיינים שהעולם הזה 
הוא אקראי, לכן הם גם חוששים מאד מהמתרחש 
– לפני שלוש שנים הייתה מגפת הקורונה; לפני 
שנה מריבות בתוך המדינה; השנה מלחמת 
השביעי באוקטובר – מי יודע מה עלול לקרות 
בפורים שנה הבאה? אנשים כאלה על פי רוב גם 
מאד כעסניים, כדוגמת המן ש"מתמלא חימה" 
כשהמציאות לא מתגלגלת לפי תוכניותיו, כך 
גם הם מלאי מרירות, למשל על כך שהחמאס 
וחיזבאללה משבשים להם את חלום העולם 

הגלובלי.
הצאצאים של מרדכי ואסתר לעומתם "יושבים 
בשער המלך", הם לא מתיימרים לדעת בדיוק 
מה יקרה; הם עושים ככל יכולתם ברגע הנתון 
ויודעים בוודאות רק דבר אחד – שיש מלך לעולם 
הזה, ובסופו של דבר "תשועתם הייתה לנצח 

ותקוותם לדור ודור".
שבת שלום ופורים שמח!

השביעי באוקטובר 
ופורים תשפד

  הרב חגי לונדין 
ר"מ במכון מאיר אמונה למעשה

הרב אמיר דומן עורך "ערוץ מאיר"

"הצימאון לחיי אמונה 
יביא באמת שינוי 

בחיים, אך לא במובן 
של החלפת האישיות 
או הסביבה שלנו, אלא 
החזרת כוחות החיים 

והבחירה לידינו, ממקום 
שבו הפקרנו אותם לידי 
ההרגל והסחף החיצוני"
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באר האבות

סיפורו המרתק של אברהם 
העברי, יורש שושלת שומרי 

הסודות האלוהיים.

על פי שיעורי הרב יהודא 
לאון אשכנזי (מניטו) זצ"ל.

כרך ראשון בסדרת הספרים 
'סיפורם של אבות האומה'.

מאת גבריאלה בן שמואל
492 עמ', כ. קשה

אברהם העברי

02-9973168
www.ChavaBooks.co.il :או באתר החדש
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נס הפורים מתרחש כאשר עם ישראל נמצאים 
בגלות. אינם מצפים לישועה, נהנים מסעודת 
אחשוורוש שמוציא את כלי המקדש ומשתמש 
בהם, ואף לובש את בגדי הכהן הגדול.  חז"ל רמזו 
זאת בפירושם על פרק כ"ב בתהילים שקוראים 
בפורים, "למנצח על איילת השחר..." ודרשו שלפני 
עלות השחר יש שיא של חושך, זה הזמן החשוך 
ביותר במשך היממה. וכך אומר המהר"ל בהקדמה 
לספר 'אור חדש' על מגילת אסתר: "ולכן נקראת 
גאולת אסתר שחר, כי הלילה הוא חושך, וקודם 
עלות השחר הוא חושך נוסף על חושך הלילה, 
וכך היה בימי מרדכי ואסתר שהיה חושך בתוך 
חושך...", שהיו תחת יד אחשוורוש ועתה נוסף 

להם צרת המן.
גם אסתר המלכה, כאשר היא נכנסת אל המלך 
מסתלקת ממנה  השכינה והיא קוראת "אלי אלי 
למה עזבתני", מרגישה בשיא ההסתר והחשכות. 
מה גורם לה להתגבר ולהציל את עמה? אומר 
בעל הנתיבות שלום )חוברת לפורים עמ' כו(: היא 
אומרת בהמשך הפרק הזה, "בך בטחו אבותינו, 
בטחו ותפלטמו בך בטחו ולא בושו", "כח הבטחון 
הוא תרופת פלא גם במצב הגרוע ביותר, בשעה 
שמידת הדין מקטרגת... העצה היא מידת הבטחון 
שאין דבר שמעכב בעדה... שורש מידת הבטחון 
הוא, מתוך שיהודי מאמין בגודל אהבת ה' אליו 
שרוצה להעניק לו אף במצב השפל שנמצא בו 

שגם אז יש בו את החלק אלוקָ ממעל". גם במצבים 
היותר קשים שבהם אדם וגם האומה מרגישים 
ריחוק מאת ה', צריך להתמלא בביטחון בה' שעל 

כל פשעים תכסה אהבה.
ממשיך הנתיבות שלום ואומר שהדרך להגיע 
לביטחון היא, "על ידי התכללות בכלל ישראל, 
שזו האתחלתא דגאולה מתוך ההסתר". ואמנם 
כפי שרואים באסתר, שלאחר שמרדכי משריש 
בה את הביטחון בישועה, באומרו, 'רווח והצלה 
יעמוד ליהודים ממקום אחר', היא מבקשת ממנו 
'לך כנוס את כל היהודים'. מאחר שבני ישראל 
היו בפיזור גדול, עם מפוזר ומפורד, היא מבינה 
שזה סוד הגאולה ורק כך יוכלו לבטל את הגזרה

 מביא הנתיבות שלום מדברי הנועם אלימלך, 
"שיש עולם הנקרא כל ישראל, שם אין שום חטא 
ופשע, שאף שהפרטים חוטאים לפעמים, אין זה 
מגיע לכלל ישראל". המן חשב שנפגע העולם 
הפנימי הזה, ועם ישראל מפוזר ומפורד, לכן 
אומרת אסתר למרדכי שהעצה הראשונה כנגד 
זה, 'לך כנוס את כל היהודים': "לבנות מחדש 
את כלל ישראל, שאז כבר לא יהיה שום קטרוג 
ומתוך כך יוכלו להגיע למדת הבטחון האמיתי... וזו 
הייתה אתחלתא דגאולה לקשר יחד את כלל ישראל 
מחדש". לכן, אומר הנתיבות שלום, "בסעודת 
פורים ומשתה היין הוא זמן רעוא דרעוין של פורים 
שהוא עת הרצון הגדול בשנה...",  יש יכולת לזכות 

לנאמר במגילה ו"יאמר המלך לאסתר במשתה 
היין, 'מה שאלתך ויינתן לך מה בקשתך ותעש', 
המלך זה הקב"ה, והוא אומר במשתה היין ליהודי 
הנמצא בהסתר, ולכלל ישראל הנמצא בהסתר, 
'מה שאלתך ויינתן לך, וזה עולה הן בעניינים 
הגשמיים  והן בעניינים הרוחניים, זו עת רצון 

לבקש על הכלל ועל הפרט.
מלחמת שמחת תורה פרצה כאשר ימים מספר 
קודם לכן היינו במצב מפורד ובשנאת חינם שטרם 
נראו כאן, והנה ברגע פרוץ המלחמה התגלה 
הסוד הפנימי שאכן אנו עם מכונס ומאוחד; תוך 
כמה שעות יצאו מבתיהם כל סוגי האזרחים, 
להילחם באויב המשותף לנו. כתף אל כתף 
נלחמו, נפצעו ונהרגו, וגילו את האחדות הזו 
של עם ישראל שהם עם אחד, גוי אחד בארץ, 
היודע בעת משבר לזהות את האויב האמיתי 

שלו ולהילחם בו.
 מתוך השמחה בגילוי הזה, נבוא לשמוח 
בימי הפורים הללו, שכבימי מור והדס זכו לנס 
מתוך ההתכנסות של כולם יחד, כך אנו נשמח 
באחדות הזו, נתאמץ לשמור עליה, ויראנו ה' 

עוד נפלאות עד לגאולתנו השלמה.

וורט שאמר ידידיה אליהו הי"ד בפורים אשתקד 
בעמוד האחורי <<

סוד הפורים – לך כנוס את כל היהודים
 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאיר
יסודות אמוניים בפורים

בפורים ישנן מצוות שלמתבונן מבחוץ אינן 
נראות בדרך של קדושה, כמו בחיוב לשתות יין, 
משום שבדרך הרגילה שתיית יין גורמת לאדם 
חוסר דעת ונפילה. ומחדש האר"י הקדוש שיום 
הכיפורים הוא כ-פורים, שהרי בבית המקדש, 
במזבח החיצון, היו מקריבים בימים רגילים 
את הצדדים הבהמיים של הדם והבשר, ואילו 
במזבח הזהב הקטירו את הסממנים הריחניים 
שהם בדרגה עליונה יותר. לעומת זאת, ביום 
הכיפורים לוקחים את הדם ומכניסים אותו 
פנימה אל מזבח הזהב כדי להראות שהצדדים 
החומריים מתעלים אל עולם הריח בכניסת הדם 
אל ההיכל פנימה. כך בפורים נראה שדווקא 
הצדדים החומריים הם ריח הניחוח לה'. לפיכך 
"מיחייב איניש לבסומי", כלומר להתבסם ולא 
להשתכר, וכן השמות של מרדכי ואסתר מן 
התורה מיוצגים כנגד עולם הריח מרדכי מסממני 
הקטורת מר-דרור,1 ואסתר שנקראת הדסה.2 

על האכילה מעץ הדעת, שהיא פעולת 
השתייה בפורים, מובאת דעתו של רבי מאיר 
על עץ הדעת: "דתניא אילן שאכל ממנו אדם 
הראשון, רבי מאיר אומר: גפן היה, שאין לך דבר 
שמביא יללה על האדם אלא יין, שנאמר: וישת 

מן היין וישכר."3 וכיוון ששקע האדם בחומריות, 
הנה אם לפני כן היו לאדם כותנות אור באות 

א', עתה היו כותנות עור. 

עם זאת, בהשגת עד דלא ידע אפשר לעלות 
מעל עץ הדעת, לפני חטא אדם הראשון. ומסביר 
המאור ושמש4 שאחד עשר סממני הקטורת 
הם כנגד הקליפה המקיפה את הפרי, ומכאן 
מגילה נקראת החל מ'אחד עשר' בחודש5. גם 
מספרם של סממני הקטורת, אחד עשר, שוברים 
את הקליפה שמספרה זה כנגד זה. בפורים 
ב'לבסומי' זוכים לקלף את הקליפה כקטורת 
העולה "תְִּכּוֹן תְְּפִלָָּתִי קְטרֶֹת לְפָנֶיךָ"6. זו אפוא 
מהותו של פורים, שבעץ הדעת הניח הקב"ה 
את "לַהַט הַחֶרֶב הַמִִּתְהַפֶֶּכֶת לִשְְׁמרֹ אֶת־דֶֶּרֶךְ 
ים"7 ובפורים שכל עניינו "וְנַהֲפוֹךְ הוּא  חַיִִּֽֽ עֵץ הַֽ
ם"8 ובהיפוך  אֲשְֶׁר יִשְְׁלְטוּ הַיְְּהוּדִים הֵמִָּה בְְּשֹׂנְֹאֵיהֶֽ
של עד דלא ידע בין ברוך המן לברוך מרדכי, 
אפשר לעבור את עץ הדעת. "המן - מנין בתורה" 
- "הֲמִן־הָעֵץ אֲשְֶׁר צִוִּיתִיךָ לְבִלְתְִּי אֲכָל־מִמֶֶּנּוּ 
לְתְָּ".9 לאחר בירור הרע בעולם מגיע ה'מן'  אָכָֽ
שניתן במדבר, ואת טעמו של ה'מן', שנקרא 
לחם אבירים אפשר להשיג ולהפוך את כותנות 
העור לאור. כלומר, דווקא פורים יכול להאיר את 

צד נשמתו מבעד לעור. כשמבינים את עומק 
החיים מעל הדעת כדברי רבי צדוק: "שהוא מגיע 
לקדושת הייחוד הגמור שאין בו שום מציאות 

פירוד כלל כי הכל מתאחד במקורו".10 

מובא בליקוטי מוהר"ן שביום זה שקיבלו 
עליהם את התורה מרצון, וזוכים עושי דברו 
לשמוע בקול דברו, אפשר לזכות לשמוע קולות 
עליונים.11 ומובא ברב זצ"ל12 שביום הזה לעולם 
ינוסו הצללים - שכן במשך כל השנה היין גורם 
להסתלקות ולניתוק מהשכל, כי הוא אור ללא 
כלים. בפורים, לעומת זאת, גם כוחות הגוף 
מזוככים, ובמצווה של משתה ושמחה מתעלים 
לשלמות האמיתית שבאור פני מלך חיים "שבו 
ביום מאיר על כל איש ישראל" שעיצומו של יום 

מאיר ומכפר כדוגמת יום הכיפורים.   

אם אדם אינו מרגיש שמה שיוצא מפיו הוא 
ריח ניחוח לה', שלא ישתה אלא ילך לישון ובזה 
יקיים מצוות עד דלא ידע, כפי שמובא ברמ"א,13 
שהשינה מעידה על מה שקרה בעולמות העליונים 
כמובא: "וכי יש שינה במרום אלא כשישראל 
חוטאים כביכול עושה עצמו כישן שנאמר עורה 

למה תישן וכשישראל עושין רצונו של מקום

המשך המאמר בעמוד 4 <

הרב אשר בוחבוט"עד דלא ידע" מול עץ הדעת
ר"מ במכון מאיר
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הרב זיו רוה
חוסן נפשי

נדחי ישראל
  אנחנו הולכים ונגאלים, הולכים ומבריאים, 
הולכים ויוצאים מחושך טומאת ארץ העמים - 
וחוזרים הביתה אל "חיי נשמות אויר ארצך". אנחנו, 

כלל ישראל, כלל כללי מאוד הכולל בתוכו 
כל "מקהלות רבבות עמך בית ישראל", 

נשמות.  של  ומיליונים  רבבות 
במשך הדורות הללו היינו כל כך 
מסובכים, - וכעת "קבֵֵּץ נדחֵינו". 
יש ל'נדחינו' כל מיני מובנים: 
משומדים, מתבוללים, מפוזרים 

בטומאת ארץ העמים. הרבה מאוד 
נשמות רקובות ומקולקלות, מפוזרות 

ונדחות בין הגויים. בעקבתא דמשיחא 
מתגלים הנעדרים הללו בשפע, ואלפים ורבבות 
חוזרים. התוצאה היא "חוצפא יסגי" בעקבתא 
דמשיחא, סיבוכים, התנגשויות ואי-הבנות מתוך 
המשך ההתבלבלות והנידחות בין הגויים. צריך 
לדעת ולהבין שזו מחלה. יש מחלות של מום 

קבוע, אך זה מום עובר, מחלה עוברת.
 יש במציאות שלנו עכשיו דברים מסובכים 
ומבולבלים מאוד, מתוך עם-ארצות, מתוך גויות. 

יש אנשים במצבים פסיכולוגיים קשים שבאים 
וחוזרים אלינו, לארץ ישראל, לכלל ישראל, 
לעם ישראל, בסיבוכים נוראיים במובן הדתי 
ובמובן הלאומי. רחמנות גדולה מאוד 
על אותם נידחים בין הגויים. יש 
כאלה שהם לא סתם ריקנים. 
נתמלאו  כאלה שקלטו,  יש 
ונתפטמו בתרבות הגויים. יש 
צורך בבירורים להבנת יהדות 
ותרבות ישראל באופן כללי 
מחשבתי, אמונתי, ומתוך כך 
להגיע לערך של תורה ומצוות. 
יש תהליך כזה בעקבתא דמשיחא, 
צעדים מתוך סוף הגלות אל בירורים אלה. אלו 

חשבונות הדורות לפני ימות המשיח.
 הבירור והטיפול הזה הוא לגמרי לא פשוט. 
הוא שייך לפסוקים של יחזקאל1: "והבאתי אתכם 
אל אדמתכם" - לא בטהרה שלמה. תצטרכו לקבל 
טהרה אחר כך, כשתבואו אל אדמתכם, אל הארץ. 
אתם באים ממצב הטומאה בין הגויים, ואחר 
כך "וזרקתי עליכם מים טהורים... ונתתי לכם 

לב חדש ורוח חדשה". מתוך המים הטהורים 
יופיע הטיפול האלוקי עכשיו. עוד יבואו מכל 
מיני מקומות, ממרחקי דרום אמריקה, מכל מיני 
התבוללות ונישואי תערובת, נישואי גויים. ידוע 
ומפורסם, שחוזרים עכשיו2 חלקים מסוימים של 
יהדות רוסיה, מהשמד והכפייה שם, מצב שאי 
אפשר לקבל ידיעה של יהדות. מתגלים אצל נוער 
וצעירים שם מפעם לפעם פלאי פלאים, מצבים 
של מסירות נפש, עקשנות וגבורה, נצח ישראל 
שמתגלה אפילו בשמד של הרשעים הרוסים 
יימח שמם. דרושים שנים או דורות כדי למצוא 
ולהוציא את הכוח הגנוז בזה. יותר ויותר הם 
ייכנסו פנימה ויבואו הביתה, ומתוך כך תיווצר 
המציאות של "ד' האמירך ואת ד' האמרת היום"3, 
ותתגלה התפארת לישראל, "והיית עטרת תפארת 
ביד ד' וצניף מלוכה בכף אלקיך"4. כל אלה הם 

בירור חשבונות של ריבונו של עולם5.

1. יחזקאל ל"ו כ"ד-כ"ז.
2. תשכ"ט.

3. דברים כ"ו י"ז-י"ח.
4. ישעיהו ס"ב ג’.

5. ע"פ שיחות הרצ"י אורות התחיה פרק מ"א עמ’ 294-5, 312-3.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

רוח גבורה
ו  י ה אל  שר י עם 
לכושן  משועבדים 
רשעתיים, מלך ארם 
נהריים במשך שמונה 
זה  אדיר  מלך  שנים. 
שלט מאזור מסופוטמיה 
)עיראק כיום( עד לארץ ישראל. 
אך אדם אחד הצליח להרים את הרוח 
בעם ישראל ולנצח אימפריה שלמה. אדם זה היה 
עתניאל בן קנז, השופט הראשון שקם להושיע 
את עם ישראל. מה היה סוד כוחו? כיצד העז 
לחשוב שניתן להשתחרר מעולו של שליט חזק 

כל כך ולהביסו?

לימוד זכות
ראשית, עתניאל לימד זכות על עם ישראל. הוא 
האמין במעלה הפנימית בעם ישראל, ולא ויתר 
על התקווה שיום יבוא וישתחררו מעול זרים 

ויוכלו לממש את ייעודם בעולם. 

"א"ר שמואל בר נחמן הדבר הזה שפט עתניאל 
בן קנז לפני הקדוש ברוך הוא, אמר לפניו: רבון 
העולם כך הבטחת את משה בין עושין רצונך בין 
לא עושין רצונך אתה גואלם, שנאמר )שופטים ג( 
"וַתְְּהִי עָלָיו רוּחַ ה' וַיִִּֽשְְׁפֹּטֹ אֶת יִשְׂרָאֵל" )שמו"ר ג, ב(

ראיית הטוב בעם ישראל, גם כאשר במצבם 
הנוכחי לא היה קל להבחין בזאת – היא שסללה 

את הדרך לישועה עצמה. 

רוח גבורה
על עתניאל נאמר "וַתְְּהִי עָלָיו רוּחַ ה' וַיִִּֽשְְׁפֹּטֹ אֶת 
יִשְׂרָאֵל וַיִֵּֽצֵא לַמִֶּלְחָמָה וַיִִּֽתְֵּן ה' בְֵּיָדוֹ אֶת כּוּשְַׁן 
רִשְְׁעָתַיִם מֶלֶךְ אֲרָם וַתְָּעָז יָדוֹ עַל כּוּשְַׁן רִשְְׁעָתָיִם"

מהי רוח ה'?
הרמב"ם ביאר שבכל מקום שכתוב רוח ה' הכוונה 
היא לרוח גבורה המפעמת בלב האדם להציל 
את הכלל )מו"נ ח"ב מה(. רוח הגבורה הזאת 
שפיעמה בלבו של עתניאל מילאה אותו באומץ 

רב לנצח כל אויב )הרד"ק(.

איתנות במלחמה מתמשכת
אם נתבונן בפסוקים נראה שישנה שאלה: "וַיִִּֽתְֵּן 
ה' בְֵּיָדוֹ אֶת כּוּשְַׁן רִשְְׁעָתַיִם מֶלֶךְ אֲרָם וַתְָּעָז יָדוֹ 
עַל כּוּשְַׁן רִשְְׁעָתָיִם". אם ה' נתן בידו של עתניאל 
את האויב, מדוע נאמר לאחר מכן "ותעז ידו על 

כושן רשעתים"? 
האברבנאל מסביר שהמלחמה לא הסתיימה 
בקרב אחד, אלא היא היתה ממושכת וארוכה עד 
הניצחון. עתניאל לימד את עם ישראל את גבורת 
ההתמדה, הוא הבין שכדי לנצח את האויב, יש 
צורך לרוץ למרחקים ארוכים, ולהילחם במערכה 
ממושכת. אמונתו בצדקת הדרך ובעוצמות 
הגלומות בעם ישראל, הן שנתנו לו את הכוחות 
להתמיד ולנצח. דבקותו במטרה נשאה פירות 

והתוצאה היתה נצחון והכרעה.

 gemarabemunah@gmail.com :לתגובות

סידרת 
רוח לחימה 

מהתנ"ך
נתן קוטלר

המשך המאמר של הרב בוחבוט מעמוד 3 <

הנה לא ינום ולא יישן שומר ישראל". זה 
בגלות. אך בארץ ישראל אפשר להשיג את עד 
דלא ידע בדרך יקיצה וערנות, שהרי בערים מוקפות 
חומה מימות יהושע בן נון חוגגים בט"ו משום חיבת 
ה עָשָׂר בֵּוֹ וְעָשׂהֹ אתֹוֹ  ארץ ישראל, "וְנוֹחַ בֵַּחֲמִשְָׁ�
ה"14 - ארץ ישראל היא מקום  יוֹם מִשְְׁתְֶּה וְשִׂמְחָֽ
המנוחה והנחלה, ואוִוירהּ מחכים ומחיה את האדם  
יהָ"15. כן מצד כבודה  חָכְמָה תְְּחַיִֶּֽה בְעָלֶֽ כנאמר "הַֽ
של ארץ ישראל, בהשגת עד דלא ידע שהיא עולם 
ה'אין' ככתוב 'חכמה מאין תמצא', זה למעלה מן 

הדעת, ואז אפשר להשיג את הצד העליון של עד 
דלא ידע ביקיצה ולא בשינה, בהשגת ריח ניחוח 
לה', המתבטאת בתורת ארץ ישראל, ולזכות לראות 
את המלך בגלוי ולא בהסתר, כי בארץ ישראל נעשה 
כמי שיש לו אלוה,16 ונתעוררנו מהשינה. רמז גדול 
נוסף, שהעץ של המן חמישים אמה היה, ונתלה 
עליו המן שמחשבתו נתהפכה. זו הנו"ן המייצגת 
את שער החמישים, שהוא התיקון השלם, וסודו 
מתגלה בחמישים יום מפורים דמוקפין - ט"ו 
באדר -  עד ה' באייר' המגלה את זכותה של ארץ 

ישראל שלא נעזבנה לעולם.

1.  תלמוד בבלי מסכת חולין דף קלט עמוד ב
2.  אסתר פרק ב פסוק ז'

3.  תלמוד בבלי מסכת ברכות דף מ עמוד א
4.  מאור ושמש שמות רמזי פורים

5. תלמוד בבלי מסכת מגילה דף ב עמוד א
6. תהלים פרק קמא פסוק ב
7. בראשית פרק ג פסוק כד

8. אסתר פרק ט פסוק א
9. בראשית פרק ג פסוק יא

10. ר' צדוק הכהן מלובלין - ישראל קדושים אות ט
11. ליקוטי מוהר"ן קמא תורה לג.

12. עולת ראיה, ח"א, עמ' תמא 
13. אורח חיים הלכות מגילה ופורים סימן תרצה סעיף ב

14. אסתר פרק ט 
15. קהלת פרק ז פסוק יב

16. תלמוד בבלי מסכת כתובות דף קי עמוד ב
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אם לפני שנה הייתי כותב לכם לפני פורים שגיא 
הוכמן, הסטנדאפיסט, מקדם קמפיין המונים 
לשמירת שבת, ושיובל המבולבל רכש דוכן להנחת 
תפילין לזיכוי הרבים, בטח הייתם צוחקים וחושבים 
שמדובר בבדיחה טובה לכבוד פורים. אבל מתברר 
שכמו תמיד, המציאות עולה על כל דמיון. לפני 
שבוע גיא הוכמן פרסם סרטון של דקה וחצי שחרך 
את הרשתות החברתיות, וכך אמר באותו סרטון 

ויראלי:     
"אני אולי לא דתי אבל אני יהודי גאה מאוד. וכולנו 
זוכרים, וצריך לזכור, את 7.10. שבת הבאה, פרשת 
זכור; 'זכור את אשר עשה לך עמלק', שבת לפני 
פורים, אני מתכוון לשמור בפעם הראשונה בחיי 
שבת. לא בשביל הגאולה, בשביל אחדות עם 
ישראל. בשביל החיילים הגיבורים שלנו בחזית... 
"היום, הלב של רוב עם ישראל במקום הנכון. 
שומרים  אנחנו  אומר:  ואני  כשרים,  הלבבות 
שבת... מפסיקים את השיח המפלג ומביאים את 
רוח שותפות הגורל מהחזית לעורף. מפסיקים 
לריב. לא 12 ולא 14, לאף אחד אין את האמת 

אצלו בכיס...
"לשבת אחת מחשיכים את המסכים. לא ניתן לאף 
אחד לפלג בינינו שוב. כי בשבת רצחו אותנו כי 
אנחנו יהודים. בשבת נקום ונגיד: אנחנו גאים להיות 
יהודים. בשביל שכל אויבינו שחשבו אותנו לאיזשהו 
עם מפורר ידעו – עם הנצח לא יישבר בכזאת 
קלות. עם הנצח לא מפחד מדרך ארוכה. זרמו 
איתי. בוא נביא 100 אלף יהודים לשמור שבת 
פעם ראשונה כמוני. נראה לאויבים שלנו איזה 
עם אנחנו. בשבת הם קמו לטבוח בנו, בשבת נקום 
אנחנו ונאמר: אנחנו גאים להיות יהודים. זכור את 

אשר עשה לך עמלק".   

יובל ה)לא( מבולבל
כמעט במקביל לסרטון של הוכמן, יובל שם טוב, 
הלא הוא כוכב הילדים יובל המבולבל, לא התבלבל 
ושיתף את עוקביו באינסטגרם ברכישה האחרונה 

שביצע: 
"זכות גדולה נפלה בחלקי לרכוש עמדת הנחת 
תפילין, לכל מי שמעוניין להתחבר קצת ליהודי 
שבו. כי מאז שבעה באוקטובר נפל לי האסימון 
בצורה הכי ברורה מה הסיפור שלי כאן. רוצים 
להשמיד אותי בגלל שאני יהודי וישראלי, ומכאן 
יש לי שתי אופציות – או להתכחש למי שאני או 

להתחזק במי שאני. 
"אז אני בוחר להתחזק במי שאני. אז אני בוחר 
להתחזק ביהדות שלי ובאהבת ישראל שלי. ובעזרת 
העמדה הזאת, אני זוכה גם לחזק אתכם – אחים 

יקרים שלי..." 
המלחמה הנוכחית הציפה בבת אחת לספֵרה 
הציבורית, רעיונות ורגשות שאיבדו מעט מזוהרם 
בשנים האחרונות; הזהות היהודית והישראלית, 
הלאומיות והפטריוטיות שבו לככב בראש חוצות. 
דגלי כחול לבן מתנוססים, שירים לאומיים ותחושת 
יחד עוטפים את כולנו לאורך חודשי המלחמה 

הארוכים. אז בואו נדבר לרגע על פטריוטיות. 

קו השבר של זמננו
על מושג הפטריוטיות כתב בהרחבה ד"ר גדי טאוב 
בספרו "ניידים ונייחים": "קו השבר האידיאולוגי 
המרכזי של זמננו, מה שמחלק את המפה למחנות, 
כך נדמה, הוא היחס ללאומיות. פוליטיקאים 
של המחנה המכונה 'פופוליסטי' מתארים זאת 
כמחלוקת בין פטריוטים מזה לבין גלובליסטים מזה.
שתי  אלא  סדורות,  אידיאולוגיות  לא  "אלה 
אוריינטציות אידיאולוגיות. הפטריוטים מאמינים 
במדינות לאום, ורואים את הסדר העולמי כמבוסס 
על מדינות כאלה, שכל אחת מהן שומרת על 
עצמאותה ומנהלת את ענייניה במידה רבה על פי 
דרכה. בעלי השקפה זו נוטים לראות בלאומיות לא 
רק הכרח בל יגונה, אלא משען הכרחי של החירות, 
ובסיס שאין לו תחליף לקיומן של דמוקרטיות 

ליברליות". 
לעומת הפטריוטיזם, ניצבת התפיסה הגלובליסטית, 

וכך הציג אותה טאוב בהמשך דבריו: 
"הגלובליסטים רואים בלאומיות סכנה גם כלפי 
פנים, ביחס למיעוטים בתוך המדינות, וגם כלפי 
חוץ ביחס למדינות אחרות. בעלי תפיסה זו נוטים 
להדגיש את תפקיד הלאומיות בהצתת סכסוכים 
בינלאומיים ומלחמות. הבעיה, לשיטתם, שלאומיות 
כמו שבטיות נוטה להדגיש שלא לצורך את המבדיל 
בין בני אדם על חשבון המשותף לכולם. בעלי 
השקפות כאלו מייחסים חשיבות רבה יותר לחוק 
הבינלאומי, לאמנות בינלאומיות, ונוטים לתמוך 
במסגרות על־לאומיות אזוריות או אפילו עולמיות... 
במוקד השקפת העולם הזו נמצאות זכויות האדם 
האוניברסליות, לא זכויות האזרח הפרטיקולריות" 

)ד"ר גדי טאוב, "ניידים ונייחים", עמ' 12–13(.
איך שתי התפיסות האלה קשורות לחג הפורים?

הקונספציה הגלובליסטית
נדמה לי שהמלחמה הנוכחית הביאה לקריסה כמעט 
מוחלטת של הקונספציה היהודית־גלובליסטית. 
הניסיון הנואל של "לשעברים" למיניהם למצוא חן 
בעיני אומות העולם במחיר פגיעה קשה במדינה, 
הוא רק סימפטום של הקריסה הקונספטואלית 
הזאת. כל מי שקיווה למצוא ידידים בין אומות 
העולם, מגלה פעם אחר פעם כמה אותם ידידים 
מתגלים כאויבים מרים ברגע האמת. אבל זה לא 

כל הסיפור. 
בין  המאבק  שבו  בשנה  הרגע  הוא  הפורים  חג 
בדרשה  לשיאו.  מגיע  ופטריוטים  גלובליסטים 
מזעזעת וחריפה בעוצמתה, מסביר "החתם סופר" 
לפני כמאתיים וחמישים שנה, את הרקע לגזירה 
הנוראה שריחפה מעל היהודים בשושן הבירה ובכל 
מדינות המלך אחשוורוש. לדבריו, היהודים באותם 
ימים שכחו את התכלית הלאומית־פטריוטית של 
היהדות והתמכרו לנוחיותה – החומרית והרוחנית 

– של  היהדות הגלובליסטית: 

"והיותם יושבים תחת מלכי פרס ומדי השקט 
ושאנן, ולא חמדו עוד בארץ ישראל ובדוד מלכם... 
ודאגו וחרדו אולי יגיע זמן שבעים שנה". לקרוא 
ולא להאמין! היהודים היושבים בפרס הם יהודים 
חרדים. מפני מה הם חרדים? מפני הגאולה! הם 
חרדים מפני הצורך לקום ולעלות לארץ, לעזוב את 
הכוללים, הישיבות, המעמד המכובד וכל ה"טוב" 

שהציע הגלובליזם הגלותי.
וכאן מגיעים דברי החתם סופר לשיאם המזעזע: 
"והעם שבכל העולם נהנו ושמח בסעודתו של אותו 
רשע שמראה שלא יפרקו עוד בני ישראל מגלותם 
ויהיו פטורים מלעלות לארץ ישראל ומבית המקדש 
ממלכות בית דוד..." החתם סופר מחדש בדבריו 
שלא כל היהודים השתתפו בסעודת אחשוורוש, 
אך כל היהודים "נהנו" ממשמעותה: "ולא שאכלו 
כולם, אלא שנהנה כל העולם מסעודה זאת שנעשה 
על שם שלא יגאלו" )חתם סופר תורת משה, אסתר 

ב, ה(. לקרוא ולא להאמין...

מה הסיפור שלנו
הוכמן, שם טוב ורבים אחרים, הם חלק מגל 
ההתעוררות היהודית־לאומית אשר אנו עדים לו 
בחודשים האחרונים. ההתעוררות הזאת איננה 
אלא ביטוי להתפכחות מקונספציית הקונספציות 

– הגלובליזם האשלייתי. 
הקביעה ההלכתית במשנה ש"כרכין המוקפין מימות 
יהושע בן נון קורין בט"ו" )מגילה א, א( היא אולי 
הביטוי המובהק לכך שהמסר הנצחי ממגילת 
הגלות הוא, שגם כאשר היהדות הגלובליסטית 
בשיאה – איננו שוכחים את המהות והייעוד שלנו 
כעם – להיות עם חופשי )באמת( בארצנו. ואם 
חלילה אנו שוכחים – תבוא ההתפכחות האכזרית 
מן הקונספציה על ידי מי שהגלובליזם הנאור שלנו 
לא ממש עושה עליו רושם. הם יזכירו לנו שהסיפור 
שבאמת מעניין אותם הוא אל אקצא. למי שלמד 
אסלאם ידוע שקדושת אל אקצא היא פיקציה 
מוסלמית שמטרתה לערער על הזיקה היהודית 
להר הבית. זה הסיפור שהם מספרים כדי לנגח 

אותנו. אבל מהו הסיפור שלנו?   
הרב קוק תמצת את המסר של חג הפורים בפתגמו 
לחודש אדר: "המזכירים כרכים ומוקפים מימות 
יהושע בן נון" - אלה שלא מתרשמים מההצלחה 
הגלובליסטית הזמנית - "לא יוכלו להישאר עבדי 
אחשוורוש". הם לא יאבֵּדו, גם בשיא הצלחתם, 
את הזיקה שלהם למקומם; לארצם, למולדתם. 

ללאומיותם. לייעודם. ליהדותם. 
אחד מתלמדי הרב קוק זצ"ל, ר' נפתלי שטרן 
סיפר: "פעם בשמחת פורים, בשעה שהרב היה 
בהתרוממות הרוח בשל 'השתיה כדת', עלה על 
השולחן וקרא בקול רם ובהתלהבות קודש: 'ואיככה 
אוכל וראיתי באבדן מולדתי' )אסתר ח, ו(". נשיא 
ארה"ב לשעבר דונלד טראמפ אמר בעבר: "העתיד 
אינו שייך לגלובליסטים. העתיד שייך לפטריוטים". 
ואנחנו נוסיף: עתיד המדינה היהודית, אינו שייך 

לגלובליסטים. העתיד שייך לפטריוטים! 

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

"העתיד אינו שייך לגלובליסטים. העתיד שייך לפטריוטים". על הקמפיין ההמוני לשמירת שבת, השחקן 
שרכש דוכן להנחת תפילין ועל הקונספציה העולמית שקרסה. הכנה מיוחדת לפורים תשפ"ד

הפטריוטים
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מהסתר אסתיר ועד ותלבש מלכות - 
בנישואין

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

אורן וחדווה הגיעו אלי מלאי טענות זע"ז.  כל 
אחד מהם התייחס למילים שנאמרו, מבלי לדעת 
מאיזה מקום נפשי הם נאמרו. המאבק היה כמו 
הורדת ידיים, או כמו נדנדה של שניים. פעם 
הוא "מנצח" ופעם היא "מנצחת". בכל מקרה, 

שניהם צודקים מעל פני 
כאובים  ושניהם  השטח 

ומכאיבים.
דיבר  הוא  מבחינתה, 
בתקיפות והיא התקוממה 
שלו,  הביטוי  אופן  כנגד 
"אתה קובע בשבילי, כאילו 
אמר  והוא  אוויר",  אני 
לעברה "את זאת שמחליטה 
מה אני צריך לעשות ומתי 
ואיך. אני מרגיש שפוט שלך, 
אז אני מחפש כל דרך איך 

לעשות את מה שאני רוצה ולא לפחד ממה 
שתגיבי כלפי".

בפגישות אנחנו מבררים את הכוונות, את 
המניעים, את מה שנמצא מתחת לפני השטח, 
את מה שלא נאמר בגלוי. כל אחד מהם מסתיר 
את עצמו, את כוונותיו ורגשותיו, על ידי משפטים 
תקיפים, הנאמרים כהגנה כדי לא להיפגע. אותה 
הסתרה מהווה חיץ, מחסום ביניהם שלא מאפשר 

ללבבות להתקרב ולהתחבר. 
ככל שמגלים את הכוונות, שם מתגלה הלב 

של כל אחד מהם.
הרצון של חדווה ואורן, היה להתקרב זה לזה. 
הרי לשם כך הגיעו אלי. ביקשתי מחדווה לומר 

לאורן את מה שבליבה: "אני נשמעת לך מחליטה 
עליך? אתה לא יודע, כמה אני מתלבטת עד 
שאני מבקשת ממך משהו שאני רוצה, רק שלא 
תכעס עלי. אני גם מתנצלת שאני מבקשת. 
אני מבטיחה לחזור מהר, רק כדי שתסכים 
שאני אצא לקנות לעצמי 
משהו. אני לא אוהבת את 
המקום הזה. אבל אתה, 
ישר אומר שאתה יוצא, 
בכלל בלי לשאול אותי 

אם זה מתאים לי...".
שאני  אומרת  את  "איך 
אני  זמן  כמה  קובע! 
לך  מתלבט, אם להגיד 
כי אני  ואיך להגיד לך, 
שלך.  מהתגובה  חושש 
בסוף אני קובע עובדה, 
רק שלא תחליטי את, אם את 'מרשה לי' או 

לא...".
מתחת לפני השטח, המשותף לשניהם שהם 
חוששים ונזהרים זה מזה. שניהם מרגישים 
תלותיים ולא מאפשרים לעצמם להביא את 

עצמאותם, את מהותם.
כשהם גילו זאת, הם הבינו שהתוקפנות מסתירה 

ריצוי הדדי שלא טוב לשניהם. 
לבטא  כיצד  מתַרגלים,  הם  בפגישה,  עתה 
מקום  נתינת  תוך  מחשבתית,  עצמאות 

והתחשבות הדדית.
עד עתה, המשוואה היא: או או. מעתה הם 

מתרגלים: גם וגם. 

בכל אחד מבני הזוג יש את עוצמת המלכות 
שניתנה ממלכו של עולם. המלך נמלך בדעתו, 
שוקל את דבריו במשקל הכבוד הראוי לו. כך 
גם אנו, בני מלכים, מביעים את עצמנו, מתוך 

שיקול הדעת.
גילוי הכוונות, הוא נתינת רשות לעצמי למלוך 
על עצמי, לגלות את המלכות הפנימית, החבויה 
הזוג  לבני  ראוי  לא  בתוך החצר הפנימית. 
להמשיך להחביא את כוונותיהם ורגישותם ואת 
הצורך לרפא את חולשותיהם. זוגיות אוהבת, 
יש בה גילויים רגשיים שמחברים אותם, ע"י 
השיתוף והתמיכה ההדדית. כך הם מגלים את 
אישיותם המלכותית, הנובעת ממקור עליון, 

מהנשמה החבויה בתוך גופם.
זה הזמן שכל אחד מהם לובש מלכות. על אסתר 
המלכה נאמר: "ותלבש מלכות". לא בגדי מלכות 

חיצוניים, אלא מלכות פנימית.  
הקב"ה כביכול אומר לנשמת האדם: "מי יודע 
אם לא לעת כזאת הגעת למלכות". נכון שיש 
הסתרות והגנות רבות שנוצרו במהלך החיים 
האישיים. בקשר הזוגי, בעת הזאת, הגעתם 
את  לבטא  דבריכם,  את  לשקול  למלכות. 
עוצמתכם מתוך עצמאות המחשבה, לתת ביטוי 
רגשי מכבד, כשני מלכים המשתמשים בכתר 
אחד שלא רק שלא ממעטים זא"ז, אלא שאף 
מעצימים אחד את השני. שניהם שותפים בהקמת 

מלכות ישראל שמתחילה בבניין המשפחה. 

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים 
esteravr@gmail.com - אתכם

חינוך עד הלב
אורית דהן* מחיית עמלק ויצר הנקמה

המצוה של מחיית עמלק לדורות נוגדת לכאורה 
את הגישה היהודית של חמלה וחנינה, גישה 
הרחוקה מאכזריות. אך לגבי עמלק נצטווינו 
למחות זרעו, להחרים צאצאיו ורכושו "לך והכית 
את עמלק והחרמתם את כל אשר לו" )שמו"א 
טו-לג(" - "לשנוא אותו בכל עת ועת ולעורר 
איבתו ")רמב"ם(. כידוע, התורה היא מוסרית 
בכל מצוותיה וחינכה אותנו על דרכי ההטבה 
והשכלול "דרכיה דרכי נועם וכל נתיבותיה שלום" 
)משלי ג,יז( וכלפי עמלק אנו מתאכזרים והקב"ה 

בעצמו יעשה בו נקמה.
אך לא רק ביחס לעמלק מתעוררת שאלה. דוד 
המלך אומר: "בנפול אויבך אל תשמח" ומנגד: 
"יעלזו חסידים בכבוד ירננו על משכבותם, 
רוממות אל בגרונם וחרב פיפיות בידם, לעשות 
נקמה בגוים תוכחת בלאומים, לאסור מלכיהם 
בזיקים ונכבדיהם בכבלי ברזל, לעשות בהם 

משפט כתוב הדר הוא לכל חסידיו הללו י-ה".

הרב קוק )עולת ראי"ה( בפירושו לפסוק "אל 
נקמות ה'," מבאר:

"אם הנקמה היא, כפי מה שהיא מצוירת אצל 
בני אדם, תכונה שבאה 
הנפש,  חולשת  מתוך 
מתוך שנאה ומשטמה, 
מתוך קצף על דבר רע 
אינה  בעבר,  שנעשה 
יכולה להיות מתייחסת 
בכלל לאחת ממידותיו 
של הקב"ה, אב הרחמים 
והחסד...  הטוב  ומקור 
אלא שהיא באה להאיר 

בעולם את כל אוצרות הטוב, להסיר את הסבות 
המאפילות את החיים ואת ההוויה בכלל, שהן 
צמחי הרשע ופרי הכחש והבגידה, שכל זמן 
שלא יתבערו מן העולם הרי הם מחשיכים אותו. 
וה', אשר אמר יהי אור, מסיר את המחשכים ואת 

גורמיהם, כדי שהאורה תופיע בעולם, לשמח 
את כל היצור. אל נקמות ה', אל נקמות הופיע"

עניינה של הנקמה הוא תיקון העולם, עשיית 
מחיית  והישר.  הטוב 
של  ממניע  אינה  עמלק 
כעס ואינה פורקן ליצר 
אלא מתוך בחירה בקיום 

הטוב בעולם.
לא נרחיב כאן בסוגייה 
בשאלה  נתמקד  אלא 
לילדים  מתווכים  איך 
את מצוות מחיית עמלק?
בגיל הצעיר המבט על 
המציאות מחולק לטוב ורע / שחור ולבן. מבחינה 
זו קל לילדים להבין שהמן ועמלק הם רע ולכן 
אין להם קיום. קשה לילדים להפנים את העמדה 
הפנימית המיוחדת למיגור הרע. עמדה שאינה 
נקמנות אלא כל כולה בחירה בטוב. עמדה זו 

גילוי הכוונות, הוא נתינת 
רשות לעצמי למלוך על 

עצמי, לגלות את המלכות 
הפנימית, החבויה בתוך 

החצר הפנימית.

ילד שיקבל מקום לרגשותיו, 
ירגיש את האמפטיה כלפיו, 

ולרוב ישחרר בכך את הכעס 
והכאב שמונח תחתיו וממילא 
לא ירגיש צורך לנקום בחברו.
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הַשְׁרָאַת הַשְּׁכִינָה
סֵפֶר  מותֹ. בְּ מִים אֶת סֵפֶר שְׁ ת אֲנַחְנוּ מְסַיְּ בָּ ַ הַשּׁ
רָאֵל  נֵי יִשְׂ הּ הָיוּ בְּ קוּפָה בָּ ל הַתְּ מותֹ לָמַדְנוּ עַל כָּ שְׁ
מוֹ כֵן  ם. כְּ ָ מִצְרַיִם, וְכֵיצַד ה' הוצִֹיא אותָֹם מִשּׁ בְּ
ר וְעַל הֲקָמַת  דְבָּ מִּ הָיוּ בַּ ים מְיֻחָדִים שֶׁ לָמַדְנוּ עַל נִסִּ
כִינָה  ְ רָאַת הַשּׁ הַשְׁ ם בְּ יֵּ מותֹ מִסְתַּ ן. סֵפֶר שְׁ כָּ שְׁ הַמִּ
ן,  כָּ שְׁ ם לְהָקִים אֶת הַמִּ ה סִיֵּ ֶ ר משֹׁ אֲשֶׁ ן. כַּ כָּ שְׁ מִּ בַּ
ן  כָּ שְׁ כִינָה. עָנָן מְיֻחָד הָיָה מֵעַל הַמִּ ְ רְתָה בּוֹ הַשּׁ שָׁ
למֹהֹ  מַן בּוֹ שְׁ זְּ ם בַּ כִינָה שׁורָֹה בּוֹ. גַּ ְ הַשּׁ ן שֶׁ וְהוּא סִמֵּ
יעַ עָנָן  שׁ, הִגִּ קְדָּ ית הַמִּ ם לִבְנותֹ אֶת בֵּ לֶךְ סִיֵּ הַמֶּ
נֵס  לּאֹ יָכְלוּ לְהִכָּ שׁ עַד שֶׁ קְדָּ ית הַמִּ א אֶת בֵּ מְיֻחָד וּמִלֵּ
ם יְכולִֹים לְדַמְיֵן לְעַצְמְכֶם  הַתְחָלָה! אַתֶּ אֵלָיו בַּ
ן  כַּ שְׁ מִּ כִינָתוֹ בַּ רֶה שְׁ ה' מַשְׂ שׁ לִרְאותֹ שֶׁ ה מְרַגֵּ מָּ כַּ
ית  בִנְיָן בֵּ בָר לִרְאותֹ בְּ ה כְּ שׁ. וּמָתַי אֲנַחְנוּ נִזְכֶּ קְדָּ וּבַמִּ
ה יִקְרֶה  זֶּ ה שֶׁ כִינָה? נְקַוֶּ ְ רָאַת הַשּׁ שׁ וּבְהַשְׁ קְדָּ הַמִּ

קָרובֹ! יּותֵֹר בְּ ה שֶׁ מָּ כַּ
ישי, ערוץ הילדים

ימי הפורים הפתח, היכנסו לדף 

פורים באתר ערוץ מאיר לילדים, 

ותיהנו משפע של סרטים, פעילויות 

ותכנים!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! 
באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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חכמינו אמרו ש"אסתר" רמוזה בתורה. 

התדעו היכן?

חידה לפורים
חידה לפורים

ויקרא - זכור
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!
והזוכה מפרשת פקודי: נעמה בינדיגר! 

שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1. מה מיוחד בכתיבה של המילה הראשונה שבספר   

     ויקרא?
2. מה פרוש המילה 'כשב'?

3. מדוע קורבן עולָה נקרא בשם זה?
4. מהו הנושא של פרשת 'זכור'?

5. מדוע קוראים את פרשת 'זכור' לפני פורים?
6. מאיזה חומש לקוחה פרשת 'זכור'?

מי היה התנא הגדול 
בהיסטוריה? ביג-תנא!

יש אומרים שלהמן היו מאתיים 
ושמונים בנים. אז למה תלו רק 
עשרה? כי תארו לכם שבעל 
הקורא היה צריך לקרוא 280 

שמות בנשימה אחת

  למה מכל צוררי ישראל דווקא 
המן נקרא רשע? כי המרושע 

הזה רצה להרוג את עם ישראל 
דווקא בפורים, שהוא היום הכי 

שמח בשנה!

יכולה להיבנות לאורך הזמן.
לא פעם נתקלתי במצבים בהם ילד מבקש 
להיפרע מחברו. מהבירור עולה לפעמים שהילד 
מחזיק בראשו רשימת עוולות ומרגיש שעליו 
"לסגור חשבון"... ואם לא, הוא חש מושפל ושידו 

על התחתונה.
לפעמים מדובר באירוע שקרה לפני שבוע ויותר 
ובכל זאת הילד עדיין סוחב חוויה של חוסר צדק

מניסיוני, ילדים בעלי חוש צדק מפותח מתקשים 
להרפות, ובחוויה שלהם נעשה להם עוול.

לא נכון לבטל את רגשותיו של הילד. ביטול רגשות 
לעולם אינו הדבר הנכון. גם לא נכון לדרוש 
מהילד להתגבר על עצמו ולוותר משום שזו 
מעלה.... ככל שנלווה את ילדינו ונגדל אותם 
למידות ולא ננסה להלביש עליהם מידות, כך 

נזכה לראותם גדלים להיות בעלי מידות.

אז מה כן?
בשלב ראשון חשוב לאפשר לילד לבטא את 
רגשותיו. לעזור לו לזהות אותם. כאשר הילד 
משתף בפגיעה וברצון שלו להחזיר מנה אחת 
אפיים, חשוב לכוון אותו לבטא את עצמו. מה 
קרה? מה אתה מרגיש? איפה בגוף אתה מרגיש? 
)אפשר לבקש צבע, אפשר לבקש דימוי וכו'(. 
להזמין אותו לנשום לתוך הרגש שעולה ולהקשיב 
למה שעולה מתוך החוויה. ילד שיקבל מקום 
לרגשותיו, ירגיש את האמפטיה כלפיו, ולרוב 
ישחרר בכך את הכעס והכאב שמונח תחתיו 

וממילא לא ירגיש צורך לנקום בחברו.
והיה אם המקרה רגיש יותר והילד לא מוצא 
בתוכו את הכוחות לשחרר את הכאב, נזמין 
אותו להעמיק בשיח ולבחון לְמה הוא זקוק כדי 
שהכאב והכעס לא ינהלו את תגובותיו והוא 

יישאר "המלך".
עצם האמירה שלנהל את הרגשות ולא להיגרר 
אחריהם זו מעלה, עד כדי להיות "מלך", כבר 

עושה סדר לילד. 
האם בהכרח זה יביא לרגיעה מיידית? ממש לא. 
ועדיין בשיח זה הצבנו מטרה שעוברת לילד- 
לקחת אחריות על הרגשות ולבחור לנהל אותם 

ולא להתנהל על ידם.
ומה שמעניין זה לקיים שיח דווקא בימים רגועים 
כמו בשולחן שבת פרשת זכור. זו הזדמנות 
להקשיב לילדים ולבחון עמדות פנימיות ולעזור 
לילדים "לעשות סדר" פנימי בכל הקשור לצדק 

ולנקמה.

*אורית דהן, מנהלת נועם בנים ומנחת קורסים לאימון 
orittguvot@gmail.com :רגשי בשיטת התדר. לתגובות

ניתן לשלוח שאלות ובקשות לנושאים במייל המצורף.
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

לכל חג יש את העניינים הידועים שלו, ובגדול 
אצל כולם זה אותו עניין.

אז מה המיוחד בפורים? בפורים כתוב "קיימו 
וקיבלו היהודים עליהם".

הגמרא אומרת: "קיימו למעלה מה שקיבלו 
למטה".

למה הכוונה?  בדרך כלל  ה' ציווה אותנו ואז 
אנחנו מקיימים, אבל בפורים זה הפוך, אנחנו 
קיבלנו ואז קיימו בשמים, בפורים קיבלו למטה 

ואז קיימו למעלה.

ידוע שיש עניין שצדיק גוזר וה' מקיים, אבל 
בפורים כולם קיימו וה' קיבל. כנראה יש משהו 
מיוחד בפורים, שכל אחד הוא צדיק. הרב איציק 
שפירא אמר לי, שהאדמו"ר הזקן אומר שכל 
השנה מתקרבים לסיטרא אחרא, כלומר אנחנו 
במלחמה תמידית עם הסיטרא אחרא שבתוכנו. 
ויש חגים שאנחנו עולים מדרגה ובפורים בעיקר, 
ואז החושך נהפך לאור. ולכן בפורים כל אחד 

הוא בחינת צדיק.
"צדיק גוזר וה' מקיים", ובפורים כל אחד הוא 

צדיק, ואז כל אחד, מה שהוא גוזר על עצמו 
הקב"ה מקיים!!

ולכן לכל אחד יש לו את העניין שלו בפורים 
כל שנה מחדש. ולכן כל אחד יכול להגיד "זה 
העניין שלי לפורים" והקב"ה אומר אמן!! )אמן(. 
הקב"ה מקיים את מה שהוא מקבל על עצמו. 
כל אחד מקבל על עצמו והקב"ה אומר אמן.

אז כל אחד יקבל על עצמו משהו והקב"ה 
יקיים את זה.
לחיים לחיים!

שאלה: איך נחגוג את פורים השנה, כשיש הרוגים, 
פצועים, חטופים, והחיילים הקדושים אשר נלחמים?
תשובה: רגיל. אנחנו נמשיך לרקוד ולשמוח, כי 
האויבים רוצים לשבור את המורל שלנו, והם לא 
יצליחו. הרי טרור לא יכול לחסל מדינה, הוא יכול 
רק לייאש. כוחו הוא פסיכולוגי: הוא מטריד. יש 
פתגם סיני: "תהרוג בן אדם אחד תפחיד אלפים". 

אבל הם לא יצליחו. אדרבה נרקוד ונשמח. 
לו היינו יכולים, לא היינו מדווחים על טרור באמצעי 
התקשורת. במדינות שיש צנזורה מוחלטת, אין 
טרור. כאשר אויבינו רואים שאנו בוכים, הם 

משפשפים ידיהם בהנאה וממשיכים בזממם 
המתועב. כמו שכתוב בקינת דוד: "פן תשמחנה 
בנות פלשתים, פן תעלוזנה בנות הערלים" )שמואל 
ב א, כ(. לכן, עם כל הכאב בפנים, אין לשנות דבר 
בחיינו, אלא עסקים כרגיל. כמו השיר "חיילים 
אלמונים" של הלח"י: "אם אנחנו ניפול ברחובות, 
בבתים, יקברונו בלילה – בלאט, במקומנו יבואו 

אלפי אחרים, ללחום ולכבוש עדי עד".
בפרשת שמיני נהרגו בני אהרן בחנוכת המשכן 
ואחר כך אמר משה רבנו: הוציאו אותם. מסביר 
רש"י: העבירו את המת מפני הכלה )ויקרא י, ד(. 

אנו בחתונה גדולה של עם ישראל עם ארץ ישראל 
שנמשכת יותר ממאה וארבעים שנה. יש עליות 
וירידות בחתונה כמו שאמרו בגמרא )שבת קל, א( 
"ליכא כתובה דלא רמו בה תיגרא". ובחתונה זו יש 
מתים יקרים, אבל אחרי שמתאבלים ומתעצבים 
ונשברים על המת, אנחנו ממשיכים לשמוח עם 

הכלה.
לכן, אנו נחגוג בפורים כרגיל, ויש להקדים תפילה 
ותהילים על אחינו ההרוגים, הפצועים והחטופים

"ונהפוך הוא אשר ישלטו היהודים המה בשונאיהם" 
)אסתר ט, א(. 

חגיגות פורים בזמן מלחמה

וורט שאמר ידידיה אליהו הי"ד בפורים אשתקד 

אמנם כל האומר ששקר בדה המן הרשע באמרו "ישנו עם אחד מפוזר ומפורד" אינו אלא טועה. באמת מפוזר 
ומפורד הוא העם האחד, אבל בכל זה עם אחד הוא. ושמא תאמר איך יתכן שיהיו שני הפכים בנושא אחד, עם 
אחד מצד אחד ומפוזר ומפורד מצד השני. אל תתמה על החפץ. ישנם פלאים בעולם. והעם הזה שכל עמידתו 
בעולם מרופדת היא בפלאי פלאות, הוא מראה בהוייתו גם כן את הפלא הזה, ובמהותו העצמית הרי הוא עם 

אחד, למרות מה שהוא מפוזר ומפורד. מאמרי הראי"ה, עד דלא ידע

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון

חיוואנה   DJ עם

מוזמנותמוזמנות
נשות השכונה, בוגרות ואורחות נשות השכונה, בוגרות ואורחות 

24.3
24.3

22:00-02:0022:00-02:00

ראשון בלילה ראשון בלילה  ערב פורים ערב פורים 
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של מנהל קהילתי מיתרים
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 רישום ותשלום- 10 ש”ח באתר המינהל בלבד | תלמידות המכון- רישום באתר המינהל רישום ותשלום- 10 ש”ח באתר המינהל בלבד | תלמידות המכון- רישום באתר המינהל
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